
List 24. 

Gospodarske stvari. 
— Občni zbor c. kr. kmetijske družbe Kranjske 

bil je v četrtek dne 11. juniji t. 1. v dvorani mestne 
hiše v Ljubljani in je trajal od \ 9 do V4 Da 2 popo-
ludne. Navzočnih bilo je nad 80 članov, in aRo se 
pre udari, da se je pred nekoliko leti komaj toliko dru
žabnikov zbralo, da je bil zbor sklepčen, mora se ra
dostno povdarjati, da se je zanimanje za velevažno družbo 
zdatno povikšalo. Zborovanje otvoril je družbeni pred
sednik češ. svetnik M u r n i k in potem s primernimi be
sedami pozdravil prečastitega gospoda deželnega pred
sednika barona W i n k 1 e r-ja , zastopnika deželnega 
odbora gosp. deželnega odbornika De t e l o , gospoda 
župana deželnega stolnega mesta Petra G r a s s e l l i j a , 
gosp. c. kr. vladnega svetnika J. D r a l k o in konečno 
vse člane s klicem : Dobro došli! V zadnjem občnem 
zloru dne 30. oktobra 1890 omenja predsednik, da se 
je spominjal deželnega zakona o povzdigi reje goveje 
živine. Zdaj je uže tudi izdana izvršilna naieciba, ali 
ker bi se letos zakon zaradi pomankanja bikov ple-
menjakov ne mogel tako strogo zvrševati, kakor to za* 
hteva stvar, ako se boče v resnici reja goveje živine 
pospeševati, nasvetcval je glavni družbeni odbor, da bi 
se zakon še e prihodnje leto v vsem svojem obsegu 
strogo izvrševati začel. Do prihodnjega leta priredili 
bodo kmetovalci sami precej plemenjakov, drugi jih bodo 
nakupili in pripeljalo se jih bode pa iz drugih dežela 
uže letos precej, ker je si. deželni zbor v ta namen do
volil 4000 gld. podpore in ni dvombe, da bode tudi vis. 
c. kr. poljedelsko ministerstvo dovolilo nad 2000 gld. 
podpore. Ker se je nadejati, da ti podpori tudi prihodnje 
leto ne bosta vsahnili, bode uže toliko plemenjakov v 
deželi, da se bode ložej strogo izvrševal zakon, kakor 
bi se to moglo letos storiti. Družbeni predsednik ob

žaluje, da ne more tako ugodno poročati o drugem tudi 
v zadnjem zboru uže omenjenem deželnem zakouu o 
doneskih k troškora del za osuševanje barja. Nadeja se 
pa, da se bodo ovire kmalu odstranile in da vender uže 
jedenkrat doseže Kranjska to, za kar se uže toliko in 
toliko let trudi. Glavni odbor je v zmislu § 26. družbenih 
pravil ustanovil tudi drugi samostalni odsek, namreč 
ribarski, kateri tudi uže na podlogi ribarskega zakona 
z dne 18. avgusta 1888. 1. in izvršilne naredbe z dne 
9. junija 1890 deluje. Predsednik potem v svojem go
voru še omenja letine 1890. L, nadlog vinarstva: trtne 
uši in strupene rose, kupčije z živino, udeležbe kmetijske 
in gozdarske razstave na Dunaji v 1890. 1. in na njej 
razstavljalcem priznanih odlikovanj ; prosi, da bi dru
žabniki ohranili spominu lani umrle družabnike, 
katerih imena prebere in se še spominja aveh odličnih 
članov družbe, katera je ena letos izgubila. Dne 30. ok
tobra 1890 izvoljeni častni član, gosp. deželui glavar 
dr. Josip P o k l u k a r , zatisnil je dne 17. marca 1891. 
leta za večno svoje oči, in dne 27. marca 1891. 1. umrl 
je častni član, prevzvišeni gosp. Fran grof M e r a n , 
sin prvega pokrovitelja kmetijske družbe kranjske, Njega 
ces. visokosti, nepozabljivega pokojnega nadvojvode 
I v a n a . Po mislih družbenega predse mika je zadnje in 
letošnje leto za c. kr. kmetijsko družbo tudi zaradi tega 
posebno pomenljivo, ker se je ustanovilo mnogo po
družnic in se jih nekoliko še ustanavlja. Ustanovile so 
se podružnice: Begunje na Gorenjskem, Breznica, Čr
nomelj, Dobrepolje, Grahovo, Horjul, Litija, Menišija, 
Stari Trg pri Ložu, Št. Vid nad Ljubljano, Tuhiuj, usta-
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navijajo se pa: Hrenovice, Vremska Dolina, Zužemperk, 
Sv. Križ pri Litiji, Škofja Loka in Tržič ; tedaj bode 
novih podružnic, KO se zadnje konečno ustanove, 17. 
S klicem : Bog daj, da bi vedno bolj in bolj napredo
vala družba v korist zemljedelstva, izreka predsednik 
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željo, da bi tudi sklepi današnjega zbora obrodili 
dober sad. 

Deželni predsednik gosp. baron W i n k 1 e r izjavi, 
da ga veseli videti na občnem zboru toliko veljavnih 
mož, katere v imenu vlade presrčno pozdravlja. Mnogo-
brojna udeležba je dokaz, da se širi zanimanje za kme
tijstvo. Vlada se bode zanimala za razprave občnega 
zbora in sklepe tudi na merodajnem mestu podpirala. 

Deželni odbornik gosp. D e t e l a se zahvaljuje za 
prijazni pozdrav in zatrjuje, da bode deželni zastop 
zmerom pospeševal interese kmetijstva, ki je najmočneji 
steber države. 

Gosp. župan G r a s s e l l i pozdravlja zbor v imenu 
stolnega mesta, katerega dvorana je kmetijski družbi 
vselej za nje zborovanje na razpolago. Veseli ga, da se 
je sešlo toliko veliko članov družbe, in izreka željo, da 
bi se koristi poljedelstva pospeševale poleg koristi me
ščanstva. 

Tajnik g. Gustav P i r e je nato poročal o delo
vanji glavnega odbora v 1. 1890. Ker hočemo o tem v 
prihodnjem listu obširneje poročati, kakor tudi v poro
čilu g. odbornika L e n a r č i č a o računih, g. odbornika 
Š i š k e o premembi enega paragrafa pravil, g. odbor
nika O g o r e l c a o oddaji drevja, omenjamo zdaj le še, 
da je bil g. knezoškofijski tajnik Josip Š i š k a zopet, 
in na mesto umrlega gosp. dr. Poklukarja gosp. Janko 
Žirovnik, nadučitelj v Šent Vidu nad Ljubljano, na novo 
za odbornika izvoljen. Za preglednike računov izvolil 
je občni zbor gg. Dragotina Ž a g a r j a , deželnega bla
gajnika, in Frana T r i l e r j a , deželaega knjigovodstva 
oficijala. Na predloga glavnega odbora, katera je ute
meljeval g. tajnik P i r e , izrekel se je občni zbor, da 
se da A. R o v a n u na Colu za vspešno delovanje pri 
pogozdovanji notranjskih goličav pohvalno pismo in da 
se izdajatelj gospodarskih listov na Dunaji g. Hitsch-
mann zaradi zaslug za kmetijsko literaturo imenuje za 
dopisujočega člana družbe. 

Na konci obravnav poročal je nadučitelj Rib ni k a r 
o pospešitvi šolskega vrtnarstva, in ko sta se njegova 
stvari primerna predloga vzprejela, se je občni zbor 
zaključil. 


